流动人口发展报告

# 流动人口发展报告

2013 REPORT ON CHINA'S MIGRANT POPULATION DEVELOPMENT

国家卫生和计划生育委员会流动人口司 编

#### 图书在版编目 (CIP) 数据

中国流动人口发展报告.2013/国家卫生和计划生育委员会流动人口司编.一北京:中国人口出版社, 2013.7

ISBN 978 -7 -5101 -0098 -7

I.①中··· Ⅱ.①国··· Ⅲ.①流动人口一研究报告—中国—2013 Ⅳ.①C924.24

中国版本图书馆 CIP 数据核字 (2013) 第 155046 号

### 中国流动人口发展报告 2013

国家卫生和计划生育委员会流动人口司 编

印 刷 北京朝阳印刷厂有限责任公司 开 本 787×1092 1/16 印 张 13.5 字 数 400 千 版 次 2013 年 7 月第 1 版 印 次 2013 年 7 月第 1 次印刷

书 号 ISBN 978-7-5101-0098-7

定 价 56.00元

社 长 陶庆军

网 址 www. rkcbs. net

电子信箱 rkcbs@126.com

出版发行 中国人口出版社

电 话 (010) 83519390

传 真 (010) 83519401

地 北京市西城区广安门南街80号中加大厦

邮 编 100054

## 编委会

主 编: 王培安

副 主 编: 王 谦

编委会成员: 闫 宏 贺 丹 苏荣掛 徐水源

余 梅 胡强强 魏云鹏 王 欢

吴 筱 徐 玮 宋月萍

## 专家组成员: (按姓氏笔画排序)

王英杰 中国科学院地理科学与资源研究所研究员

刘 志 北京市人口计生委主任

刘鸿雁 中国人口与发展研究中心副主任、研究员

孙 凤 清华大学社会科学学院教授

庄亚儿 中国人口与发展研究中心调查评估数据部

部长

宋月萍 中国人民大学社会与人口学院副教授

张 翼 中国社会科学院社会学研究所副所长、研

究员

李 实 北京师范大学经管学院教授

李 铁 国家发展改革委城市和小城镇改革发展中

心主任、研究员

陈长平 中央民族大学民族学与社会学学院教授

封志明 中国科学院地理科学与资源研究所研究员

段成荣 中国人民大学社会与人口学院副院长、教授

郭志刚 北京大学社会学系教授

童玉芬 首都经济贸易大学劳动经济学院副院长、教授

## 课题组成员:(按姓氏笔画排序)

党的十八大就全面建成小康社会、推进中国特色社会主义事业做出了全面部署,提出要在改善民生和创新社会管理中加强社会建设,形成社会和谐人人有责、和谐社会人人共享的生动局面,要求有序推进农业转移人口市民化,完善和创新不开农民工的辛勤劳动和贡献,要更多关心、关爱农民工,给取民工合法权益。李克强总理强调,城镇化是扩大内需的最大潜力,城镇化的核心是推进人的城镇化。2010年我国已6000美元,城镇化率超过52%,进入加快转变经济发展方式、稳步推进城镇化健康发展的关键时期。加强流动人口服务管理、促进人口有序迁移与合理分布,是推进城镇化健康发展面临的重大挑战。

人口大规模流动迁移是我国城镇化快速发展阶段最显著的人口现象,已经成为推动社会结构变动、利益格局调整、社会组织体系变化的重要因素。2012年全国流动人口达 2.36 亿,占全国人口总数的 17%。人口流动迁移呈现出新的阶段性特征:人口流动迁移日趋活跃,人口流向由东南沿海单向集中向多向集中转变;人口流动由个体劳动力外出务工步入核心家庭整体迁移阶段,流动人口稳定性增强;新生代流动人口成为主体,人口流动由生存型向发展型转变。

解决好流动人口的发展问题是实施新型城镇化发展战略的 关键环节。为及时把握流动人口生存发展状况和变动趋势,为 加强和改善流动人口及其计划生育服务管理相关政策制定提供 .....

中

玉

流

2发展

报

科学依据,原国家人口计生委从2009年开始组织全国流动人口 动态监测调查, 经过4年的努力, 基本建立起了流入地监测网 络,形成了从组织实施到数据开发、成果发布较为完善的工作 机制。2012年、按照"一大几专"的模式、开展了一次全国性 监测调查,共调查15.9万人。同时,组织了新生代流动人口、 特大城市人口规模调控以及生态脆弱、陆地边境、少数民族三 类地区等专题调查,总样本量近30万人。我们在课题研究的基 础上,组织力量撰写了《中国流动人口发展报告2013》(以下简 称《报告2013》)。《报告2013》以新生代流动人口的发展为主 题,分析了人口流动迁移的趋势及新生代流动人口的发展特征, 提出了以新生代流动人口为重点人群、推进人口城镇化的政策 建议。同时,《报告2013》还分专题对人口流动迁移和城镇化, 流动人口的就业收入、社会融合、生育情况进行了分析, 探讨 了相关的政策。

自从2010年起,我们连续编辑出版3本年度《中国流动人 口发展报告》。这些《报告》以详实的调查数据、相关分析及务 实的政策建议, 受到了各级政府部门、科研机构、新闻媒体等 各方面的广泛关注和好评。希望社会各界继续共同关注流动人 口,为改善流动人口民生、促进流动人口发展,实现中国梦而 共同努力! 在此,我们对参与本书编写的研究机构和专家、学 者表示感谢。尤其是中国人民大学社会与人口学院, 在本书的 编写过程中承担了很多繁琐的组织工作。最后, 恳请各位读者 提出宝贵意见,以便我们在今后的工作中加以改进和提高。

> 国家卫生计生委流动人口司 2013年5月

The 18th National Congress of the Communist Party of China (CPC), held in November 2012 in Beijing, adopted a comprehensive plan for firmly marching on the path of socialism with Chinese characteristics and completing the building of a moderately prosperous society in all respects. It aimed to strengthen social development by improving the people's wellbeing and making innovations in management, fostering a dynamic environment in which everyone contributes to social harmony and benefits from a harmonious society. It also proposed conducting registration of rural migrant workers as permanent urban residents in an orderly way, emphasizing improving and making innovations in the management relating to and services for the migrant population. General Secretary Xi Jinping points out that completing the building of a moderately prosperous society in all respects needs the diligence and contribution of migrants, who ask for more policy consideration and legal protection for them. As Premier Li Keqiang stressed, urbanization is the greatest potential for expanding domestic demand, the key point of which is the urbanization of people. With GDP per capita over 6 000 dollar and urbanization rate over 52%, China has already become one of the middle-income countries and stepped into the new stage of changing economic growth model and promoting urbanization in a scientific and healthy way. To enhance the services and management of migrant population and guide towards orderly migration and rational distribution of population still remain a vital issue in the process of pushing forward healthy urbanization.

As the most remarkable demographic phenomenon in the process of

China's rapid urbanization, the large-scale population migration has already become one of the most significant promoting factors for social structure change, interest-pattern adjustment and transformation of social organization system. In 2012, the size of migrant population in China reached 236 million, accounting for 17% of the total population of China, and new features manifested. Population migration became increasingly active as the direction of population migration changed from congregating in southeast coastal areas only to more regions; population migration also changed from the individual migration to the migration of a whole nuclear family and the trend of long-term residence was significant; the new generation of migrant population became the main part and the pattern of population migration changed from survival-driven to development-driven.

To properly handle the developmental issue of migrant population is the critical link for implementing new-type urbanization development strategy. In 2009, the former National Population and Family Planning Commission began to organize national migrant population dynamic monitoring surveys in order to timely learn about current status and changing trend of migrant population and to propose policies for strengthening and improving services and management of migrant population. After the efforts for 4 years, a monitoring network of inflow areas has been basically established and a complete working machnism for conducting surveys, processing data and publishing results has been initiated. In 2012, under the pattern of "one large-scale and several focuses", a national monitoring survey was carried out, with a sample size over 159 000. Meanwhile, several surveys with specific themes were also conducted, including the new-generation migrant population survey, the survey about population administration in megalopolis, and the survey of three-type areas of ecologically vulnerable area, border area and national minority area. The total samples of these surveys reached about 300 000. Based on relative research projects, we published the 2013 Report on China's Migrant Population Development (hereafter referred to as

Report 2013 for short), the topic of which is the new-generation migrant population. The report analyzes the trend of migration and the features of new-generation migrant population, and puts forward suggestions that the new-generation migrant population should be considered as the key group for accelerating the urbanization process. Besides, Report 2013 has also discussed by special topics about population migration and urbanization; employment and income, social integration, and childbearing of migrant population; and related policies.

We have published Report on China's Migrant Population Development for three years running. With solid survey data, relevant analysis and practical policy advice, these reports have received extensive attention and high appraisal by government departments at various levels, research institutions, news media and so on. We sincerely hope that the public could continue to pay close attention to China's migrant population, work together to improve their wellbeing and to realize our China Dream. We would like to sincerely thank all the scholars, experts and research institutions who have taken part in compiling the report, especially the School of Sociology and Population Studies of Renmin University of China, who has undertaken much of the cumbersome work during the compiling process of this report. And finally, we earnestly hope that all the readers could offer your precious advice and suggestions to help us improve our work in the future.

Department of Services and Management of Migrant Population

National Health and Family Planning Commission of China

May, 2013

<b></b> 上报告	
适应新生	生代流动人口发展需求 促进城镇化健康发展
——新生	生代流动人口发展研究报告
一、新生代活	<b>流动人口专题</b>
报告一	新生代城镇户籍流动人口现状分析17
报告二	已婚新生代流动人口家庭化迁移的现状与实现过程分析
	24
报告三	新生代与上一代流动人口住房状况比较研究 30
报告四	新生代流动人口幸福感分析 … 35
报告五	农村户籍流动儿童学前教育状况分析 39
报告六	流动人口随迁子女不在学状况分析 47
二、流动人口	口就业收入专题
报告一	流动人口就业状况及其变动趋势分析 55
报告二	农村户籍流动劳动力就业稳定性问题分析 6
报告三	流动女性的劳动供给和就业状况分析 66
报告四	流动劳动力用工方式分析 75
报告五	流动劳动力工资地区差异分析 82
报告六	流动人口"同工不同酬"问题研究89
报告七	2013 年流动人口收入情况调查简报 96
三、流动人口	口社会融合专题
报告一	引导人口有序迁移 促进流动人口社会融合 101
报告二	流动人口家庭居住分离现状与影响因素分析 107

	报告三	流动人口政治参与和社会参与行为分析 113
	报告四	流动人口参加城镇基本医疗保险状况及原因分析 … 118
四、	人口流动	力迁移和城镇化专题
	报告一	促进城镇化健康发展应重点关注的人口问题 127
	报告二	完善人口调控机制 促进特大城市健康可持续发展
	报告三	边境地区的人口分布、流动迁移状况及相关建议 … 141
	报告四	从西南八个民族村寨看人口流动对民族地区社会经济的
		影响 146
	报告五	贵州喀斯特生态脆弱区人口流动及其相关因素分析报告
Ŧi.、	流动人口	生育专题
	报告一	2012 年全国流动人口动态监测调查的生育数据分析
	报告二	未婚青年农民工生殖健康认知状况与对策 175
附录	:	
	附录一	流动人口工作大事记
		(2012年3月~2013年3月) 181
	附录二	2012 年全国流动人口基本情况 187
	附录三	2012 年流动人口变动趋势分析 189
	附录四	2012 年流动人口动态监测调查说明 191
	附录五	2012 年流动人口动态监测调查数据 193
	附录六	2012 年夏季流动人口返乡情况调查 195
	附录七	2013 年流动人口春节返乡意愿电话调查情况 197
	附录八	2013 年春节后流动人口返回流入地电话调查情况

Ge	neral Rep	oort			
	Supportin	g Development of New-generation Migrant Population and Pro-			
	moting He	ealthy Urbanization: Report on Development of New-generation			
	Migrant P	Population in China			
Part One. New-generation Migrant Population					
	Report 1	The Analysis of Current Status of New-generation Urban Mi-			
		grant Population · · · · 17			
	Report 2	The Analysis of Current Status and Process of Whole Family			
		Migration of Married New-generation Migrant Population			
		24			
	Report 3	The Comparison of Housing Conditions between New-genera-			
		tion and Old-generation Migrant Population 30			
	Report 4	The Analysis of Sense of Happiness of New-generation Migrant			
		Population			
	Report 5	The Analysis of Pre-school Education of Rural Migrant Chil-			
		dren 39			
	Report 6	The Analysis of Un-enrollment and Drop-outs of Children of			
		Migrant Population · · · · 47			
Pa	rt Two. I	Employment and Income Attainment of Migrant			
	I	Population			
	Report 1	The Analysis of Situation and Changing Trend of Employment			
		Status of Migrant Population 55			
	Report 2	The Analysis of Employment Stability of Rural Migrant Work-			
		force (1)			

Report 3	The Analysis of Labor Supply and Employment of Female Mi-
	grants 66
Report 4	The Analysis of Employment Pattern of Migrant Population in
	Labour Market
Report 5	The Analysis of Regional Wage Differentials of Migrant Work-
	force 82
Report 6	The Analysis of the Issue of "Equal Job without Equal Pay" a-
	mong Migrant Population
Report 7	The Briefing of Migrant Population's Income Survey in 2013
Part Three.	Social Integration of Migrant Population
Report 1	Guiding Orderly Migration and Promoting Social Integration of
	Migrant Population
Report 2	The Analysis of Current Status and Influence Factors of Family
	Separation among Migrant Population 107
Report 3	The Analysis of Political and Social Involvement and Behavior
	of Migrant Population
Report 4	The Situation and Determinants of Participation in Urban Basic
	Medical Insurance of Migrant Population
Part Four.	Migration and Urbanization
Report 1	The Key Population Issues for Attention in Promoting Healthy
	Urbanization ····· 127
Report 2	Improving Population Regulation Mechanism and Promoting
	Healthy and Sustainable Development of Metropolises
Report 3	The Population Distribution and Movement in Border Areas and
	Related Suggestions
Report 4	The Influence of Population Migration on Society and Economy
1	in Minority Inhabited Areas: Case Study of Eight Ethnic Villa-

		ges in Southwest China 146
	Report 5	The Analysis of Population Migration in the Karts Ecologically
		Vulnerable Regions in Guizhou Province and Related Factors
Par	t Five. (	Childbearing of Migrant Population
	Report 1	The Analysis of Fertility Data from Migrant Population Dynam-
		ic Monitoring Survey in 2012
	Report 2	Knowledge of Unmarried Young Farmer Workers about Repro-
		ductive Health and Countermeasures 175
Apj	pendix	
	Appendix	1 Memorabilia Related to Administration and Services on Mi-
		grant Population in China (Mar. 2012-Mar. 2013)
	Appendix	2 Basic Information about Migrant Population in China in 2012
	Appendix	3 Analysis of New Trends of Migrant Population in 2012
	Appendix	4 Introduction of Migrant Population Dynamic Monitoring Sur-
		vey in 2012
	Appendix	5 Data from Migrant Population Dynamic Monitoring Survey
		in 2012 ·
	Appendix	6 Main Information of Survey on Return-home Behavior of
		Migrant Population during the Summer in 2012 195
	Appendix	7 Main Information of Phone Survey on Return-home Desire
		during Spring Festival of Migrant Population in 2013
	Appendix	8 Main Information of Phone Survey on Coming Back to Cities
		after Spring Festival of Migrant Population in 2013 199

## 主报告

General Report